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آرمان ملی: چند روز مانده بــه عید انواع 
میوه هــای خــوش آب و رنگ در بــازار وجود 
دارد، اما قــدرت خرید مردم به خرید بیشــتر 
آنها نمی رسد، چرا که بسیاری از میوه ها آهنگ 
گرانی کرده اند که برای کنترل آن لازم اســت 
نظارت بیشتری اعمال شــود حال باید دید که 
با تورم امســال و سیاســت گذاری های وزارت 
جهادکشــاورزی برای این مشکل برنامه ریزی 
شده است یا مشکلات به قوت خود باقیست این 
درحالی است که با برهم خوردن نظام عرضه و 
تقاضا دیده شــده که  قیمت پیاز به قیمت موز 
نزدیک شده و در بســیاری از بازارهای میوه و 
تره بار هم یافت نمی شــود این درحالی اســت 
که مســئولان ذی ربط وعده قیمــت و کمیت 
مناســب را به مردم می دهند، اما وعده ها تا چه 
حد رنگ عمل به خود می گیــرد موضوع حائز 

اهمیتی است. 
 در تصمیم گیری های مهم ســهیم 

نیستیم
اســدا... کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان 
میوه و سبزی تهران دراین خصوص به »آرمان 
ملی« گفــت: در بخش مرکبات امســال هیچ 
کمبودی وجود ندارد ولی شاید کمبود نه چندان 
زیادی درباره سیب وجود داشته باشد که البته 
با مذاکرات و اقدامات صورت گرفته پیش بینی 
می شــود با توجه به مذاکــرات و اقدامات لازم 
با بخش خصوصی و جهادکشــاورزی با قیمت 
مناســب دپو صورت بگیرد و مشــکلی در این 
زمینه نیز نداشته باشیم.  او افزود: ما به دنبال این 
هستیم که برای میوه برای شب عید با قیمت و 
کمیت مناسب به دست مصرف کننده برسانیم 
و هیچ مشکلی درباره توزیع و قیمت گذاری این 
محصولات نداشته باشیم هرچند ما در چرخه 
تولید تا توزیع میــوه در بازار، در حلقه آخر قرار 
داریم و در بخش تصمیم گیری های و تامین آن 
و برنامه ریزی ها و سیاســت گذاری هایی که در 
این حوزه صورت می گیرد دخیل نیستیم، اما از 
منظر مردم تنها بخشی که به هنگام توزیع میوه 
دیده می شوند ما هستیم و خط مقدم محسوب 
می شویم این در حالی است که باید بسته های 
تامین و تهیه میوه به صورت مطلوب تهیه شود تا 
توانِ تزریق را بر اساس ظرفیت های خود انجام 
دهیم، اما یا در حوزه تصمیم گیری ها نقشــی 

نداشته یا نقشی بسیار کمرنگ داریم.
 سهم دار بدون مجوز غرفه های فروش 
کارگر ادامه داد: بنا بــر تصمیم گیری های 
صورت گرفته مقرر شد تا توزیع میوه شب عید به 
بخش خصوصی واگذار شود این در حالی است 
که ما در همین بخش هــم اختیارات چندانی 
نداریم و بر اساس تصمیمات اخذ شده سازمان 
تعاون روستایی جهاد کشــاورزی و همچنین 
تعاونی بارفروشان مســئولیت تامین را برعهده 
داشتند تا با تعیین حجره هایی در میادین میوه و 
تره بار، فرصت مراجعه خرده فروشان برای تامین 

نیاز میوه مردم را فراهم کنند تا توزیع مویرگی از 
این طریق فراهم شود و بدیهی است تامین نیاز 
میوه به شکل عادلانه نیز از خواسته های ماست، 
اما این فرصت از طریق غرفه های شهرداری که 
هیچ مجوز و مسئولیتی در این خصوص ندارد از 
بخش های ذیصلاح گرفته می شود.  او توضیح 
داد: در مجموع شــهرداری هیچ مسئولیتی در 
حوزه توزیــع میوه برعهده نــدارد در حالی که 
در حال حاضر حدود 260 میدان میوه و تره بار 
وجود دارد که هیچ انطباقی با قوانین و مصوبات 
موجود در این حوزه وجود ندارد. رئیس اتحادیه 
فروشندگان میوه و ســبزی تهران اضافه کرد: 
غرفه های شــهرداری در حالی با اســتفاده از 
زمین و امکانات دولتی مشغول فروش میوه نه 
چندان با کیفیت )درجه 2( به مردم است که ما 
از فروش مویرگی و پرتعداد مراکز فروش به مردم 
با کیفیت و قیمت های مطلوب محروم هستیم. 
در نتیجه شهرداری الان نظام توزیع را در اختیار 
گرفته است و به گمان من این امر به دلیل نبود 
هماهنگی و سازماندهی مناسب در ارگان های 

موجود است.
 ضرورت توزیع مویرگی میوه

کارگر با تاکید بر اینکه ما قصد همکاری خوب 
با دولت در توزیع عادلانه میــوه را داریم، گفت: 
سیستم توزیع میوه معیوب است و به دلیل فقدان 
مراکز توزیع میوه شــب عید با قیمت و کیفیت 
مناسب در سطح شهر برخی از مردم ناچار هستند 
هزینه کرایه اتومبیل برای رســیدن به یکی از 
مراکز توزیع میوه را با قیمتی بیش از هزینه کرایه 
ماشین پرداخت کنند که ناشی از نبود مدیریت 
مطلوب در این بخش اســت.  او درباره  موضوع 
قیمت و نظارت ها گفت: نظارت پای ما هست از 
نظر اتحادیه ای و تعزیــرات حکومتی، اما قیمت 
مصوب فعلا از سوی جهاد کشاورزی و متولیان 
اعلام نشده است. طبق سنوات گذشته در بخش 
خصوصی پیش بینی های لازم انجام شده، اما در 
بعد دیگر به قولی همکاری جهاد کشــاورزی با 
تعاونی روستایی عمده فروشــان قرارداد یا یک 
برنامه خــاص ویژه  ای برنامه ریزی شــده که ما 

هم برای توزیع خرده فروشی آمادگی خودمان 
را اعلام کردیم. کارگر معتقد اســت: با توجه به 
نزدیک شــدن به ایام عید و خرید میوه نوروزی 
باید ســریعتر برنامه ریزی برای فروش میوه به 
مراکز خرده فروشی و توزیع مویرگی میوه صورت 

گیرد تا با مشکل خاصی صورت نگیرد.
 ضرورت واگذاری تنظیم بازار به بخش 

خصوصی
جبرئیل برادری رئیس جهاد کشاورزی استان 
تهران معتقد است: هدف از تنظیم بازار میوه شب 
عید آن است که از ظرفیت بخش خصوصی در 
حوزه تامین و توزیع استفاده شود و بخش دولتی 
تنها بحث نظارت را باید برعهده داشــته باشد. 
امسال به دلیل فراوانی سیب و پرتقال کمبودی 
در تامین نداریم که مشکلی بوجود آید. در بحث 
تنظیم بازار همانند دیگر کشورها باید از ظرفیت 
بخش خصوصی استفاده کنیم. هم اکنون  صنوف 
و بخش خصوصی هستند که با عرضه و تقاضا و 

ساماندهی بازار تعادل ایجاد می کنند. 
 اعلام قیمت ســیب و پرتقال تنظیم 

بازار کارشناسی نیست
مصطفی دارایــی نــژاد، رئیــس اتحادیه 
بارفروشــان میدان مرکزی میوه و تــره بار نیز 
معتقد است: امســال قرار بود بحث تنظیم بازار 
میوه شب عید به بخش خصوصی واگذار شود، 
چراکه همه ساله امر تنظیم بازار میوه شب عید 
توســط دولت منجر به ضرر و زیان می شد لذا 
بنابه خواســته نمایندگان مجلس، اگر امسال 
قرار نیســت که بخش خصوصی در امر تنظیم 
بازار نقشی داشته باشد، سازمان تعاون روستایی 
پای کار بیاید.  دارایی نژاد معتقد است: با توجه 
به آنکه مجلس وزیر جهاد را مکلف به امر تنظیم 
بازار کرد، بر این اســاس ذخیره سازی ۵00 تا 
۷00 تن سیب و هزارتن پرتقال برای تهران کافی 
است. با توجه به آنکه ماه رمضان مصادف با ایام 
عید است، برآورد می شود که مصرف ۳0 تا ۴0 
درصد کاهش یابد.  به گفته او قرار بوده اتحادیه 
از ۱0 اسفند روزانه ۱0 هزارتن، 20 اسفند 20 
هزارتن و اواخر اسفند ۳0 هزارتن سیب و پرتقال 

عرضه می کند که با این وجود کمبودی در عرضه 
نداریــم.  دارایی نژاد با بیان اینکه ســیب ها در 
سردخانه دپو هستند، گفت: اکنون ۳۵ درصد 
پرتقال روی درخت مانده است که بر این اساس 
مشکلی در توزیع وجود ندارد. لذا وزارت جهاد 
به میزان محدود باید اقدام به ذخیره سازی کند 
تا در صورت کمبود در بازار سیب و پرتقال های 
ذخیره شده را در بازار عرضه کند.  رئیس اتحادیه 
بارفروشان میدان مرکزی ادامه داد: وزارت جهاد 
به هیچ عنوان نباید قیمت سیب و پرتقال را اعلام 
کند که این امر کارشناسی نیست. بنابر تکلیف 
مجلس، وزارت جهاد موظف به ذخیره سازی و 
تنظیم بازار میوه شــب عید است که مسئولان 
سازمان تعاون روســتایی با کارشناسان بخش 
خصوصی باید تعامل کنند و راهکارهایی را به کار 

بگیرند تا مشکلات سنوات گذشته تکرار نشود.
 برهم زدن بازار با تصدی گری دولت در 

امر تنظیم بازار
علیرضا نظری، عضو کمیســیون کشاورزی 
مجلس گفت: همه ســاله دولت در امر تنظیم 
بازار میوه شــب عید ورود می کند و همواره با 
میزانی کــه دولت خریداری می کنــد، بازار به 
تعادل می رسد و با ذخیره سازی میوه شب عید 
و همخوانی عرضه و تقاضا، گرانی به مردم فشار 
نمی آورد حال اگر امســال همراهی و حمایت 
دولت نباشد بخش خصوصی به امر تنظیم بازار 
ورود نمی کند که این امر منجر به التهاب بازار 
میوه در شب عید خواهد شد.  نظری گفت: سال 
گذشــته امر تنظیم بازار میوه شــب عیدبرای 
وزارت جهاد مشکلات زیادی به همراه داشت، 
لذا امسال سیاســت وزارت جهاد این است که 
این موضوع را به بخــش خصوصی واگذار کند.   
عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس ادامه داد: 
با توجه بــه آنکه ورود بخــش خصوصی در امر 
تنظیم بازار میوه شــب عید الزاماتی همچون 
ســرمایه در گردش دارد، بعید است که در این 
امر ورود کنند ضمن آنکــه ورود در امر خرید و 
پیش خرید هم باید زودتر اتفاق می افتد. اصل 
تنظیم بازار میوه شــب عید باید به تشکل ها و 
بخش خصوصی واگذار شــود، چراکه تصدی 
گری و سیاست گذاری دولت منجر به برهم زدن 
بازار می شود همچنین در نشست دولت با بخش 
خصوصی الزامات لازم باید انجام شود و اگر بخش 
خصوصی در امر تنظیم بازار زودتر ورود می کرد، 
امکان خرید از خود تولیدکننده وجود داشت، اما 
امسال به سبب گذشت زمان، وزارت جهاد باید 
در این امر ورود کند و در ســال های آتی دولت 
به تصدی گری پایان دهــد و بخش خصوصی 
پای کار آیــد.  بنابر آمار از ســال ۸۵ دولت در 
ذخیره ســازی میوه پیشگام شــد که طی این 
سال ها به دلایل متعدد در امر  تنظیم بازار موفق 
نبود، بدین منظور طی چند سال اخیر بسیاری از 
کارشناسان تاکید کردند که بخش خصوصی به 

این امر ورود پیدا کند.

بازار سرمایه
این شاخص ها صعودی شدند

بورس تهران دیروز از ابتدا تقریبا با تقاضای 
خوبی رو به رو بود و تقاضا همه نوع سهام چه 
ســهام  کوچک تر و چه ســهام بزرگ تر بازار 
را در بر گرفته بــود، اما بعــد از ۳0 دقیقه از 
آغاز معاملات، ســهام بزرگ تر بازار با کمی 
فشــار فروش رو به رو شدند و سهام پالایشی 
و فلزات اساسی حتی در محدوده های منفی 
نیز معامله شــدند که در نهایت شاخص کل 
بورس اوراق بهادار با رشــد 0.۴۳ درصدی به 
سطح ۱ میلیون و ۷۹۵ هزار واحدی رسید و 
باید منتظر ماند و دید آیا شاخص بار دیگر به 
کانال ۱ میلیون و ۸00 هــزار واحدی ورود 
خواهد کرد یا خیر. شاخص کل بورس تهران 
در پایان معاملات دیروز با هفت هزار و ۷۳0 
واحد افزایش در ارتفاع یک میلیون و ۷۹۵ هزار 
واحدی ایستاد و شاخص هم وزن با چهار هزار 
و ۵۷۱ واحد افزایش به ۵۳۷ هزار و ۵6۳ واحد 
و شاخص قیمت با 2 هزار و ۷۱0 واحد رشد 
به ۳۱۸ هزار و ۷2۱ واحد رسید. بیش از ۱۱ 
میلیارد و ۷۸۹ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۷0 هزار و ۳۵6 میلیارد ریال 
معامله شــد همچنین معدنی و صنعتی گل 
گهر )کگل( با یک هزار و 22۳ واحد، گروه مپنا 
)رمپنا( با یک هزار و ۷۵ واحد، سرمایه گذاری 
غدیر )وغدیر( با یک هــزار و ۵6 واحد، ایران 
خودرو )خودرو( با یک هــزار و هفت واحد، 
بانک ملت )وبملت( بــا ۸۴۳ واحد و معدنی 
و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۸۳6 واحد تاثیر 
مثبت بر شاخص بورس داشــتند. در مقابل 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( با 
۹۳0 واحد، ملی صنایع مــس ایران )فملی( 
با ۴۳۴ واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( 
با ۴۳۱ واحد، نفت و گاز پتروشــیمی تامین 
)تاپیکو( با ۳۳0 واحد و توسعه معادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۳0۴ واحد تاثیر 
منفی بر شاخص بورس همراه شد. بر پایه این 
گزارش، دیروز نماد ایــران خودرو )خودرو(، 
شــرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، سایپا )خساپا(، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگســتر(، پالایش نفت تهران )شتران( و 
پالایش نفت اصفهان )شــپنا( در نمادهای 
پرُتراکنش قرار داشتند و گروه خودرو هم در 
معاملات دیروز صدرنشین برترین گروه های 
صنعت شــد و در این گروه 2 میلیارد و ۴۳۸ 
میلیون برگه ســهم به ارزش ۹ هــزار و ۱0 
میلیارد ریال دادوستد شد. شاخص فرابورس 
نیز دیروز بیش از 6۵ واحد افزایش داشــت و 
به 22 هزار و ۷۸۴ واحد رسید که در این بازار 
بیش از چهار میلیارد و ۹66 میلیون برگه سهم 
و اوراق مالی دادوســتد شــد و تعداد دفعات 
معاملات دیروز فرابــورس بیش از 2۵۷ هزار 
و ۳۹2 نوبت بود و گــروه انتخاب الکترونیک 
آرمان )آرمان(، فرابــورس ایران )فرابورس(، 
بیمه پاسارگاد )بپاس(، بانک دی )دی(، کلر 
پارس )کلر(، پتروشیمی تندگویان )شگویا( و 
صنعتی مینو )غصینو( تاثیر مثبت بر شاخص 
فرابورس داشتند همچنین آهن و فولاد غدیر 
ایرانیان )فغدیر(، پالایش نفت شیراز )شراز(، 
تجارت الکترونیک پارسیان کیش )تاپکیش(، 
سرمایه گذاری مس سرچشمه )سرچشمه( 
و تولید نیروی برق دماونــد )دماوند( با تاثیر 
منفی بر این شــاخص همــراه بودند. دیروز 
ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی 
بازار برای ششمین روز پیاپی منفی بود و ۱۱6 
میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد 
که به نســبت خروج پول حقیقی در دو روز 
معاملاتی اخیر کاهش داشته اما با وجود رشد 
تراز شاخص کل، همچنان ادامه داشته است. 
در معاملات روز گذشته بیشترین خروج پول 
حقیقی به ســهام فملی )شرکت ملی صنایع 
مس ایران( اختصاص داشت که ارزش تغییر 
مالکیت حقیقی به حقوقی آن ۳۳.۷ میلیارد 
تومان بود و شپنا دومین رتبه خروج را داشت 
و پس از آن، نمادهای بپاس، ومعادن، تاپیکو و 
خودرو بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند 
و در سوی دیگر، ختوقا با ورود 62.۳ میلیارد 
تومان، بیشترین ورود پول حقیقی را داشت و 
رمپنا و شیراز در رتبه های بعدی بودند. دیروز 
نمادهای بزرگ بازار که در روز های گذشته با 
خروج پول مواجه بودند؛ در برابر روند اصلاحی 
شــاخص کل مقاومت کردند و با تاثیر مثبت 
موجب جلوگیری از ریزش شــاخص شدند. 
کگل، رمپنا، وغدیر، خودرو و وبملت  بیشترین 
تأثیر را در رشد شــاخص کل بورس داشتند 
و در مقابــل نمادهای فــارس، فملی، فولاد 
و تاپیکو بزرگان ســرخ پوش بــازار بودند.در  
فرابورس  نیز نمادهای فغدیر، شراز، تاپکیش و 
سرچشمه بیشترین تأثیر کاهنده را بر شاخص 
کل  فرابورس  گذاشتند و نمادهای انتخاب، 
فرابــورس و بپاس بیشــترین اثــر مثبت بر 
شاخص داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش 
بورس دیــروز خودرو بیشــترین تراکنش را 
داشت و شستا و خساپا در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابورس نیــز نمادهای انتخاب، 
دی و کرمان پرتراکنش تریــن نمادها بودند 
همچنین ارزش معاملات کل بازار ســهام با 
کاهش شــدیدی به 2۵ هزار و ۷۸۹ میلیارد 
تومان رســید. ارزش معاملات اوراق بدهی 
در بازار ثانویه ۱۵ هزار و 206 میلیارد تومان 
بود که ۵۹ درصد از ارزش کل معاملات بازار 
را در این روز شامل می شود و ارزش معاملات 
خرد ســهام نیز با کاهش ۱2.2 درصدی به 
نسبت روز معاملاتی قبل به رقم 6 هزار و ۵2۴ 

میلیارد تومان رسید.

 اخبـــــــار
خبر جدید برای متقاضیان نهضت ملی مسکن 
مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی از پیگیری برای اخذ 
مصوبه مجلس جهــت کاهش آورده متقاضیــان نهضت ملی 
مسکن خبر داد. اواخر ماه گذشــته رئیس انجمن انبوه سازان 
تهران با تشریح جزئیات قیمت پیشــنهادی انبوه سازان برای 
ساخت نهضت ملی مسکن به تســنیم گفته بود:  بر این اساس 
آورده متقاضیان به 200 میلیــون تومان کاهش می یابد. ایرج 
رهبر با اشاره به آغاز ساخت پروژه های طرح اقدام ملی در زمان 
حضور محمد اسلامی وزیر اسبق راه و شهرسازی، اظهار کرد: 
همان دوره بارها اعلام کردیم با توجه به تجربه مسکن مهر که 
گروه هدف آن متقاضیان کم توان بود در طرح اقدام ملی تجربه 
ما می گوید آورده متقاضیان زیاد است و آنها توان پرداخت این 
مبالغ را ندارند.وی با اشــاره به این که متقاضیان حداقل باید 
۴00 میلیون تومان آورده داشته باشند، ادامه داد: در طرح ملی 
مسکن نیز اعلام شده است که متقاضیان در یک بازه مشخص 
باید اقساط ۴0 میلیون تومانی پرداخت کنند، واقعیت آن است 
که اکثر متقاضیان این طرح توان پرداخت این آورده را ندارند 
که بر این اساس با هدف ساخت پروژه ها و خانه دار کردن سریع 
مردم،  به وزارت راه و شهرسازی پیشــنهاد دادیم از توان مالی 
بخش خصوصی در قبال ســهم از پروژه استفاده شود. رئیس 
انجمن انبوه سازان با ابراز »متأسفانه مسئولان قبلی وزارت راه 
یا اطلاعی از وضعیت متقاضیان نداشتند یا اینکه پیشنهاد ما را 
نمی پذیرفتند« اضافه کرد: خوشبختانه در دوره جدید وزارت 
راه و شهرسازی، وضعیت تغییر کرده است، اخیراً جلسه ای با 
وزیر راه داشتیم و پیشنهاد انبوه سازان را تکرار و تأکید کردیم 
که مردم توان پرداخت اقساط آورده را ندارند. رهبر بیان کرد: 
در این جلسه پیشنهاد اســتفاده از توان مالی بخش خصوصی 
را مطرح کردیم که آقای بذرپــاش آن را پذیرفت و تأکید کرد 
پیشنهاد خوبی است.وی از دستور وزیر راه و شهرسازی برای 
بررسی پیشنهاد انبوه سازان خبر داد و گفت:  در رابطه با قیمت 
ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن نیز پیشنهاد ۷.۹ میلیون 
تومانی با احتساب شاخص تعدیل سه  ماهه سوم سال ۱۴0۱ را 
برای هر مترمربع ارائه کرده ایم.وی با اشــاره به اینکه ساخت 
بخشی از واحدهای نهضت ملی مسکن آغاز شده است، اظهار 
کرد:  به عنوان مثال هزینه ساخت یک واحد ۱00متری حدود 
یک میلیارد تومان اســت. حدود ۳00 میلیون از این مبلغ را 
وام پوشــش می دهد و ۷00 میلیون تومان دیگر را بایســتی 
متقاضیان پرداخت کنند. بر اساس پیشنهاد انبوه سازان ۵00 
میلیون تومان از این مبلغ را بخش خصوصی تأمین می کند و 
متقاضیان 200 میلیون تومان آورده خواهند داشت. به گزارش 
تسنیم، مهرداد بذرپاش در جدیدترین اظهارنظر درباره پیشنهاد 
انبوه سازان گفته است:  به دنبال آن هستیم تا با اخذ مصوبه از 
مجلس، پیشنهاد انبوه سازان را برای کاهش آورده متقاضیان 
نهضت ملی مســکن را عملیاتی کنیم و دولت از همه ظرفیت 
بخش خصوصی بخش مسکن استفاده حداکثری خواهد کرد 
تا با تسهیل گری زمینه برای  حل معضل این حوزه فراهم شود.

 
 سهمیه بنزین خودرو و موتورسیکلت 

تا چند ماه در کارت می ماند؟

مدیر سامانه هوشمند کارت ســوخت درباره میزان سقف 
ذخیره بنزین در کارت های ســوخت توضیحاتــی ارائه داد و 
دراین خصــوص محمدصادقی گفت: اکنــون فرآیند صدور 
کارت سوخت المثنی به کوتاه ترین زمان ممکن رسیده است 
و کارت های ســوخت در صف صدور در حال نزدیک شدن به 
تحویل تمامی آنها به مردم اســت. به گفتــه او، صدور کارت 
سوخت المثنی یک فرآیند بین دستگاهی بوده که فرآیند ثبت 
درخواســت در دفاتر پلیس ۱0+، تولید کارت، پاکت گذاری و 
تحویل به شرکت پست از طریق سازمان های مختلف اجرایی 
می شود و با توجه به اینکه در این فرآیند، کدرهگیری در اختیار 
درخواست کننده قرار می گیرد، مردم می توانند در هر مرحله، با 
وارد کردن کدرهگیری درخواست خود در سایت پلیس راهور 
و شرکت پســت، از وضعیت دقیق کارت فرآیند صدور کارت 
سوخت خود مطلع شوند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
مدیر سامانه هوشمند کارت سوخت گفت: میزان ذخیره بنزین 
در کارت وسایل نقلیه شخصی اعم از سواری و موتورسیکلت، ۹ 
ماهه است، یعنی یک خودروی سواری ۵۴0 لیتر و یک موتور 

سیکلت 22۵ لیتر بنزین را می تواند ذخیره داشته باشد.
 

دو خبر خوش دولت برای مردم
به گزارش همشهری آنلاین، وزیر اقتصاد در خصوص کنترل 
تورم از جانب دولت گفت: دولت همچنان بر کنترل تورم تاکید 
دارد و امیدوار هستیم بانک مرکزی با توجه به اختیارات خوبی 
که دریافت کرده است بتواند نوســانات قابل توجه موجود در 
بازار ارز را کنترل کند. خاندوزی در پاســخ به سئوالی در مورد 
سهام جاماندگان سهام عدالت بیان کرد: براساس قانون بودجه 
سال ۱۴0۱ دولت وظیفه دارد تا به افراد تحت حمایت نهادهای 
حمایتی ســهام تخصیص دهد. براســاس نظر بخش تدوین 
مصوبات مجلس این موضوع باید حتما در شــورای عالی اصل 
۴۴ مورد تایید قرار بگیرد براین اساس از رییس جمهور زمان 
گرفتیم و تعلق ســهام به جاماندگان تا پایان اسفند ماه قطعی 
خواهد شد. وزیر اقتصاد در پاسخ به سوالی در مورد تخلف بانک 
ها در ارائه وام قرض الحســنه به کارکنان خــود گفت: یکی از 
مطالبات جدی ما در این حوزه نظارت بانک مرکزی است و این 
موضوع سبب سلب اعتماد مردم خواهد شد. قطعا این مسأله در 
شورای پول و اعتبار مطرح خواهد شد. وی در خصوص تغییرات 
بودجه در مجلس نیز گفت: اصرار جدی دولت این اســت که 
کسری بودجه منابع عمومی را کاهش دهیم و امسال نیز شاهد 
تحقق این موضوع بودیم. بر این اساس درخواست جدی ما این 
است که سقف بودجه افزایش پیدا نکند تا تورم از محل کسری 

بودجه دولت تاثیر نپذیرد.

» آرمان ملی« به بررسی وضعیت قیمت میوه در بازار می پردازد؛

خوش آب و رنگ های دست نیافتنی
      رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران: ما به دنبال این هستیم که میوه شب عید را با قیمت و کمیت مناسب به دست مصرف کننده 
برسانیم و هیچ مشکلی درباره توزیع و قیمت گذاری این محصولات نداشته باشیم، هرچند ما در چرخه تولید تا توزیع میوه در بازار، در حلقه 

آخر قرار داریم و در بخش سیاست گذاری هایی که در این حوزه صورت می گیرد دخیل نیستیم 

 به نظر می رسد امروزه به رغم تاکیداتی که 
متولیان امر برای ضابطه مند کردن تدابیر و 
سیاستگذاری ها در واردات گوشی های تلفن 
همراه دارند، اما همچنان برخی شرکت های 
واردکننده برای دورزدن قوانین به ســراغ 
راهکارهایی می روند تا بتوانند سقف لحاظ 
شده برای واردات گوشی های تلفن همراه 
را بشکنند. شــیوه هایی که شاید که ناشی 
از باگ های نظارتی ثبت ســفارش است و 
نیاز به بررســی بیشــتر دارد. طبق قوانین 
موجــود واردات گوشــی های تلفن همراه 
باید براســاس قواعد خاص و البته با سقف 
مشخص صورت گیرد، به عبارتی قانونگذار 
در این زمینه تعریف خاصــی دارد، اینکه 
شرکت های فعال در این زمینه به ویژه آنها 
که به تازگی تاسیس شده اند یا سابقه ای در 
واردات این دسته از کالاها ندارند، می توانند 
در هرســفارش تا ۵00هزار دلار گوشــی 
وارد کشــور کنند، با این وجود ولی به نظر 
می رسد این قانون قابلیت های زیادی برای 

دور زدن دارد.
 ویراش ثبت سفارش در سامانه جامع

در این باره و در ابتــدا باید عنوان کرد، 
آنگونه که مقرر شده با توجه به روند اداری 
ثبت سفارش در ســامانه جامع تجارت تا 
وارد شدن گوشــی های تلفن همراه مورد 
نظر، نیاز به بــازه زمانی دوماهه اســت و 
بنابراین یک شــرکت در یکســال و البته 
در بهترین حالــت موفق خواهد شــد تا 
6بار اقدام به واردات گوشــی کند.اما نکته 
اینجاست؛ شــنیده ها حکایت از این دارد 
که شرکت های تازه تاسیسی وجود دارند 
که بسیار بیش از آنچه که اشاره شد اقدام 

به واردات می کنند. 

 یک ســئوال مهم درباره شــیوه 
سفارش

حال این سئوال مطرح اســت که به واقع 
چگونه شــرکت های مذکور می توانند چنین 
رونــدی را اجرایی کننــد؟! در ایــن زمینه 
شنیده ها حکایت از این دارد که این دسته از 
وارد کنندگان با توجه به اینکه برخی از کالاها 
وجود دارند که قاعده محدودیت وارداتی شامل 
حال آنها نمی شود و به تبع محدودیتی هم برای 
ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت ندارند، 
با توجه به این امر به ســراغ ترفندهایی خاص 
می روند. اقلامی مانند تبلت که به رغم مشابهت 
کاربردی با گوشی های تلفن همراه دارند، ولی 
قاعده مذکور درباره آنها عملیاتی نمی شود و از 
این رو شرکت های وارد کننده می توانند به هر 
میزان چنین سفارش هایی را به ثبت برسانند.

 دور زدن قوانین برای ثبت بیشــتر 
گوشی

حال چگونه شرکت های مذکور از این شیوه 
برای دور زدن قوانین و ســفارش های بیشتر 
بهره می برند؟ دراین باره باید بیان کرد؛ چنین 
شرکت هایی در گام نخســت و در فرایند ثبت 
سفارش به سراغ گزینه واردات تبلت رفته و در 
ادامه نیز تمامی روند مربوط به وزارت صمت و 
بانک مرکزی را انجــام می دهند. تا به اینجای 
کار همه موارد براساس قانون است. ولی بعد از 
انجام همه آنچه اشاره شد داستان دیگری آغاز 
می شود، اینکه چنین شرکت هایی، از قابلیت 
ویرایشی که در سامانه ثبت سفارش وجود دارد، 
استفاده کرده و کالا را به گوشی تغییر می دهند. 
از اینجای داستان به بعد همچون ویرایش فقط 
باید اســناد مربوط و مجوزهــای لازم را ارائه 
دهند، مدارک واردات گوشی را ضمیمه کرده و 
مجوز اصلاح را دریافت می کنند. گام بعدی نیز 

گرفتن نامه بانک مرکزی و واردات گوشی هایی 
است که با انجام ویرایش در سامانه اشاره شده 

وارداتش بلامانع است.
 امتیازگیری در ســابقه به شیوه ای 

غیرقانونی
اما این تمامی آنچه  رخ می دهد نیست، بلکه 
در این شــیوه از دور زدن قوانین امتیازی نیز 
نصیب شــرکت واردکننده می شود، اینکه در 
کنار ســه میلیون دلاری که با توجه به سقف 
موجود برای واردات گوشی ها شرکت مذکور 
در 6مرحله واردات ۵00هزار دلاری دارد، مبلغ 
دلاری قابل توجهی هم گوشی در قالب مجوز 
اولیه تبلت وارد کشــور می کند، نتیجه اینکه 
تمام این واردات جزو ســوابق واردات شرکت 
لحاظ شده و توان وارداتی اش برای سال های 
آینده به میزان قابل توجهی افزایش می یابد.  
البته آنچه اشاره شد تنها منوط به شرکت هایی 
نیست که تازه وارد این حوزه از واردات شده اند، 
بلکه شرکت های قدیمی و بزرگ تر نیز چنین 
شــیوه هایی را برای دورزدن قوانین اجرایی 
می کنند، امتیازی که حاصل باگ هایی است 
که طبق شنیده ها در سامانه مربوطه وجود دارد 

و البته این امر به طور حتم قابل بررسی است.
 یک اظهارنظر تأمل برانگیز

در ایــن میــان البتــه مهــدی عبقری، 
دبیرانجمن واردکنندگان تلفــن همراه نظر 
دیگری دارد، به گفته وی چنین امکانی برای 
ویرایش درخواست ثبت شده در سامانه جامع 
تجارت وجود ندارد، زیراکه ردیف کالایی تبلت 
با تلفن همراه متفاوت اســت. ضمن اینکه با 
نگاهی به آمار سالانه واردات متوجه می شویم 
که ثبت سفارش برای واردات تبلت بسیار پایین 
است .در این میان البته باید این موضوع را بیان 
کرد که اگرچه همانطور که عبقری بیان کرده 

است، آمار واردات رسمی تبلت کاهش یافته، 
اما آنگونه که گفته شده میزان ورود این کالا به 
کشور از طریق شیوه غیررسمی روند صعودی 
داشته است. موضوعی که این شائبه را در ذهن 
رقم می زد که آیا به رغم اظهارات، دبیر انجمن 
واردکنندگان تلفن همراه امکان تغییر سفارش 
در سامانه جامع تجارت به نوعی وجود دارد و 
شاید برخی از واردکنندگان توانسته اند، با دور 
زدن محدودیت ها این اقدام را انجام دهند که 
پیامد آن کاهش واردات رسمی تبلت نیز بوده 
اســت؟   به هرحال اما به عقیده عبقری آنچه 
در ایــن خصوص بیان شــده گمانه زنی هایی 
است که بخشــی از آن کمی اطلاعات افراد از 
شیوه کار با ســامانه بازمی گردد.  وی حتی بر 
این موضوع نیز تاکید دارد که شــاهد هستیم 
درخصوص تلفن همراه نیز ردیف ثبت سفارش 
گوشی های اسمارت با گوشی های فیچر فون 
متفاوت است. با وجود همه اینها اما یک سئوال 
مهم و کلیدی نیز وجود دارد، آنچه به گزارش 
چندی قبل گمرک بازمی گــردد که باعنوان 
»تجارت خارجی کشــور از ۵0میلیارد دلار 
گذشت« منتشر شده و براســاس آن واردات 
گوشــی تلفن همراه نیمه اول ســال جاری، 
۸6۷میلیــون دلار بوده اســت. مقوله ای که 
حکایت از ایــن دارد که رقــم مذکور کاهش 
چشــمگیری را نســبت به مدت زمان مشابه 
در سال قبل تجربه کرده، چراکه واردات این 
کالا در نیمه نخست سال۱۴00 بدون لحاظ 
 کردن رویه واردات مســافری، به طور تقریبی 
۱.۸میلیارد دلار بوده، آنچه موجب شد تا این 
کالا در سال گذشــته در صدر فهرست اقلام 
وارداتی به ایران جای گیرد، اما اکنون گوشی 
تلفن  همراه در جایــگاه پنجم  کالاهای عمده 

وارداتی قرار دارد.

راهکار  برخی شرکت های واردکننده موبایل برای  دورزدن  قانون


